
در محل خانه معدن ايران تشكيل و آقاي مهندس حميدي ضمن  22/4/93جلسه رؤساي خانه معدن استانها در تاريخ 
خوشامدگويي، از اخبار روز بخش معدن صحبت كردند و سپس از حضار خواستند ضمن معرفي خود مشكلات استان را 

  .بيان نماييد
% 75استان اردبيل مشكلات زيادي دارد كه نسبت به ساير استانها  :اردبيلبهرام كامراني مقدم نماينده خانه معدن استان 

مشكلات را بيشتر دارند. مشكلات اساسي با منابع طبيعي دارند. ارتباط سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خوب است 
ديد با بخش معدن با ديد به جهت توريستي بودن منطقه مخالفت ش استانوليكن ديدگاه ساير ارگانها من جمله استانداري 

  تخريب محيط زيست دارند.
آقاي مهندس حميدي: ظرف يك ماه آينده گزارش كاملي از استان ارائه نماييد تا در صورت امكان جلسه اي با حضور 

  استان و استانداري و ساير ارگانها در جهت معرفي خانه معدن و مشكلات بخش معدن برگزار نماييم. سازمان نماينده
شده و آسيب موقتي به  خاصسيستم هاي مهندس بهرامن: استان اردبيل در طي سه چهار سال گذشته دستخوش  آقاي

فعالين و مسئولين بخش معدن وارد شده كه تفكر عمومي، عدم نياز به مسائل معدني را برداشت نموده اند. دفاع كلان از 
بخش درآمدزا در استان را بخش توريستي تصور نكنند. بخش معدن، توسط متولي بخش معدن بايستي صورت پذيرد تا تنها

در جلسات شوراي گفتگو در استانداري بايستي گزارشي كامل ارائه نماييد و فضاي فكري مسئولين را به سمت بخش 
  معدن پيش ببريد.

و تجارت  آقاي نوتي زهي نماينده خانه معدن استان سيستان و بلوچستان در خصوص عدم همكاري سازمان صنعت، معدن
استان با خانه معدن گلايه داشتند، بخصوص استانداري كه بايستي با فعال نمودن هر چه بيشتر خانه معدن استان آگاهي 
لازم براي جذب معدنكاران، رفع مشكلات فروش، جلوگيري از تعطيلي معادن و غيره و حمايت و كمك استانداري از 

  خانه معدن اقدام شود.
راي گفتگو حضور داريد؟ ظاهراً به گفته آقاي نوتي زهي در شوراي گفتگو حضور داشته اند مهندس بهرامن: در شو

  وليكن گزارشات و اطلاعات خود را به خانه معدن ايران اعلام نمايند.
بخش سرمايه  در چند ماه گذشته در سرمايه گذاري قدم جلو گذاشته و ازدر حاليكه اين استان آقاي مهندس حميدي: 

خارجي استقبال نموده، بايستي فرهنگ سازي با برگزاري جلسات، همايش، ايراد سخنراني در حضور مسئولين ارگانهاي 
  ذيربط و فعالين بخش معدن اقدام به معرفي خانه معدن نماييد.

بودن استان مجوز  نايب رئيس خانه معدن استان خراسان رضوي از گردشگري وسيع به جهت زيارتيآقاي حسن هاديان: 
وليكن با فرهنگ سازي بسيار، مواد معدني فوق العاده فيروزه، سيليس، طلا، معادن غني  نميدادندحضور ساير فعاليتها را 



معرفي خانه معدن استان شده، هماهنگي با سازمان صنعت، معدن و تجارت و پيگيري داريم وليكن اقدامات زيادي در جهت 
تاكنون باوجود حضور نمايندگان  كارگروه استاني صورت گرفته ولي استان با حضور در پنجره واحد از استانداري

محيط زيست، منابع طبيعي، سازمان و ساير ارگانهاي ذيربط جلسات پنجره واحد تشكيل وليكن بدليل نداشتن مسئوليت 
ه استراتژي معادن استان نموديم. در مستقيم هيچ يك از نمايندگان پنجره واحد حاضر به امضاء نبودند. لذا تصميم به تهي

تهيه استراتژي با  خاصي براي اين مورد با سازمان صنعت، معدن و تجارت استانداري مربوط صحبت كرديم تا بودجه
  مشاركت خانه معدن، كميسيون معدن اتاق، سازمان استان و استانداري تخصيص پيدا كند.

زيست و وزارت صنعت، معدن و تجارت به  نابع طبيعي، محيط توضيح بازديد مشترك م آقاي مهندس بهرامن: ضمن
سرپرستي خانم نوايي به كشور گرجستان، اعلام كردندكه نتيجه بازديد خوب بوده و حتماً گزارش مربوطه در سايت 

  خانه معدن قرار خواهد گرفت.
 15/11/92كه  علام نمودندآقاي مرتضايي از خانه معدن استان همدان: ضمن ارائه گزارش از خانه معدن ايران ا

رئيسه برگزار شد. متأسفانه بعلت وضعيت خاص استان همدان با چالش هاي جلسه هيأت جام و فروردين ماه انتخابات ان
تن ذخاير معدني ميليارد  7/1زيادي روبرو بوديم، براي هفته معدن همايش برگزار كرديم كه با استقبال روبرو شد. 

) امنيت معادن 2) منابع طبيعي 1است. سه مشكل عمده داريم: در استان همدان بخصوص قطب سيليس و فلدسپات كشور 
معادن را گرفته و اجازه كار نمي دهند. حتي طرح موضوع با استاندار شده فعاليت بسيار حاد شده و روستاييان جلوي 

و فلدسپات همدان براي لعاب ظروف چيني بكار مي رود و با وجود اين  كه هنوز اقدامي صورت نپذيرفته. سيليس
  مشكلات و عدم امنيت امكان تعطيلي معادن خواهد بود.

  موضوع را منعكس نماييد تا پيگيري شود.آقاي مهندس بهرامن: 
فه كردند كه اين رودخانه اعلام نمودند و اضا داشت غيرقانوني سيليس در حوزه سد وآقاي مرتضايي در ادامه، از بر

برداشت ها باعث ركود در كار بهره برداران قانوني سيليس در استان شده. هفته گذشته جلسه اي در اتاق همدان با 
با استاندار مطرح نمايند. موضوع را كه ايشان هم  حضور آقاي موسوي رياست اتاق بازرگاني همدان مطرح كرديم

اي اعضا خانه معدن استانها ترتيب دهيد و همزمان منابع طبيعي، محيط زيست و براجلاس سالانه ايشان پيشنهاد دادند كه 
مسئولين ذيربط دعوت شوند تا توضيح لازم داده شود. ما بعنوان معدنكار در سطوح بالاي تصميم گيري مثل مجلس 

  نماينده نداريم.



مرتضايي: اجلاس سالانه نظام مهندسي معدن آقاي مهندس حميدي: درخواست شما از اجلاس سالانه چيست؟ آقاي مهندس 
هر سال در يكي از استانها به اتفاق كليه اعضاء هيئت مديره استانها تشكيل و با مسئولين استاني مشكلات خود را مطرح 

  كنند.
ما به آقاي مهندس بهرامن: هر مكاتبه اي با استان داريد رونوشت به خانه معدن هم ارائه دهيد تا با انعكاس مشكلات ش

اجلاس سالانه خانه معدن استانها، بسيار مسئول معدني و متولي بخش معدن كشور اقدام نماييم. ضمناً پيشنهاد برگزاري 
  نمي گذرد. خانه معدن استانهاخوب است و استقبال مي كنيم وليكن هنوز يك سال از تشكيل 

عدن استان كرمان ميگذرد، استقرار خانه معدن در مهندس تحسيني از خانه معدن كرمان: حدود سه هفته از تشكيل خانه م
تشكيل شد. ساختمان خانه معدن و هزينه و استان را بسيار اساسي انجام داديم و خارج از اتاق بازرگاني جلسه مجمع 

غيره را مجزا كرديم. هيئت رئيسه منتخب از معدن مس سرچشمه، گل گهر، از زغال، شركت اكتشافي و تأمين ماشين 
) اطلاع كافي در ساختار خانه معدن نداريم. آيا مي 1صورت جمع فعالين بخش هستند. در اجرا با مشكلاتي مثل: آلات ب

  توانيم بصورت مستقل خانه معدن تشكيل دهيم؟ اين مورد در كميسيون معادن استانها هم وجود دارد. 
معدن بايستي بصورت مستقل باشد. از اعضاء تغييراتي در اجرا داشته باشيم؟ بحث منابع درآمدي خانه  آيا مي توانيم

د. آيا خانه معدن ميتواند فعاليت انتفاعي مثل تشكيل شركتي تجاري داشته باشيم آيا خواستيم كه منابع درآمدي ايجاد نماي
  در راستاي اهداف خانه معدن هست يا خير؟ براي سرويس دادن به اعضا نياز به بودجه داريم.

رويسي ميتوانيم بدهيم؟ مثلاً به جهاد نصر، معدن مس، آهن گل گهر و غيره چه سرويسي بدهيم به اعضا خانه معدن چه س
تا راغب به همكاري شوند. اساسنامه خانه معدن را بارها بررسي كرديم بسيار آگاهانه و روش تدوين و شرح وظايف 

) عدم آگاهي از كار 1دني وجود دارد: تعريف شده. نقاط ضعف در حوزه معدن از اكتشاف تا بازرگاني در كليه مواد مع
ه شود. پيش بيني دبسياري از بهره برداران از قوانين معدني، بازرگاني، موارد فني معدن ندارند و بايستي آموزش  دا

استراتژي افق ده سال آينده نياز به تحقيق دارد و اين استراتژي بايستي تهيه شود و فكر ميكنم رسالت خانه معدن تحقيق 
از منابع بين المللي دارد. آيا خانه معدن با رسانه ها، تشكل و مواردي در حوزه بين الملل دارد؟ ما در استان كرمان حتي 

اطلاعات آموزشي با حضور اعضاء هيئت علمي، نظام مهندسي معدن و غيره تشكيل داده ايم، خانه معدن چه راهكاري به ما 
تانها در چه حد است؟ ذينفعاني كه در فعاليت خانه معدن تأثيرگذار هستند مي دهد؟ ميزان و حوزه فعاليت خانه معدن اس

بجز فعالين بخش معدن، سازمان صنعت، معدن و تجارت استان و نظام مهندسي معدن استان، بجز منابع طبيعي، محيط زيست 
  قوانين اتاق پيروي كند. و گمرك و ساير موارد است؟ اين تشكل بدليل زير مجموعه بودن در اتاق تا چه حد بايستي از



داشتن  آقاي مهندس بهرامن: اساسنامه خانه معدن بسيار باز است برخلاف ساير تشكلها، تشكلهاي شكل گرفته در اتاق حتماً
  ها است وليكن در اساسنامه خانه معدن اين قضيه نيست.آنان كارت بازرگاني يكي از ارك

د وپس از شكل گرفتن، مي توان خانه معدن هر استان خانه معدن هستنآموزشي زير پوشش خانه معدن استانها: شكل طرح 
را زير پوشش اتاق بازرگاني بصورت مستقل شكل دهيد. ما بدليل منافع بخش خصوصي به فعالين معدني توجيه كرده ايم 

  ه باشند.كه در اتاقهاي استان عضو شوند تا در هيئت رئيسه اتاق استان خود بتوانند كرسي كميسيون معدن داشت
در مورد شكل دادن شركت تجاري يا انتفاعي بصورت خانه معدن نميتوان داشت، وليكن شركتهاي معدني زيرمجموعه 
ميتوانند اين كار را انجام دهند تا تصميم نهايي امضاء مجاز در اساسنامه خانه معدن آمده، خانه معدن استانها با مسئولين 

طريق (وزارت خانه هاي مختلف، مجلس و ...) از كن براي مكاتبه با مسئولين كشوري استاني مي توانند مكاتبه نمايند ولي
  خانه معدن ايران صورت خواهد پذيرفت.

: ساختار خانه معدن ساختار پيچيده اي نيست در اساسنامه كميته، كارگروه و ساير موارد ذكر آقاي مهندس حميدي
  ته و فعال است.كميته در خانه معدن شكل گرف 21نشده وليكن حدود 

خانه معدن ايران ابتدا در ساختمان شركت باريت با حمايت شركت تشكيل و سه سال اخير ساختمان مختص خانه معدن تهيه 
با گردش حق عضويت اعضا نخواهد چرخيد بعضي استانها اتاق ايران از بودجه خود به آنها  تنها شده. در هيچ خانه معدني

حضور معادن بزرگي مثل سرچشمه، گل گهر و غيره مشكلات مالي اوليه را برطرف  كمك مي كند و بعضي شركتها با
شركت سهامدار خود را مشاركت دهيد در تأمين هزينه هاي خانه معدن آن استان، خلاف  12يا  10كنيد. اگر تعداد 

  اساسنامه نيست.
بايستي دوره هاي موردنياز اعضاء دارد، راساس بحث هاي موجود، شركت ايميدرو امكان آموزشي در مورد آموزش: ب

با پروفسور م، وليكن اخيراً بدون داشتن اعتبار خاص، در سفري كه دركانادا داشتيم را پيش بيني و از ايميدرو بخواهي
ره هاي آموزشي كوتاه مدت داشتيم و خواسته ايم كه استاد مربوط به دوره را هزينه حسني صحبت كرديم. تعريف دو

سفرش را تأمين كنيم تا دوره هاي آموزشي مناسب در ايران برگزار شود. (درمركز استان يا مركز يكي از معادن 
  مي گيرند.متقاضيان آموزش هزينه انجام آموزش را از و  دوره برگزاراستانها) 

  گواهي پايان دوره را خانه معدن امضاء ميكند؟ سوال شد 
بدهد وليكن ميتواند تأييديه حتي خود خانه معدن استان  ،آقاي مهندس حميدي پاسخ دادند كه گواهي حضور در دوره را

مختلف براي بالا بردن سطح دانش است. ما سالها به دنبال آموزش آتشباري در نخلك بوديم و  صنوفامكان كاربرد براي 
  ر صورت لزوم پيگيري خواهيم كرد.د



مزاياي حضور در خانه معدن براي اعضاء: يك تشكل از قدرتي كه اعضا به آنها ميدهد، شكل مي گيرد و مشكلات، 
درخواستهاي فعالين و اعضاء مرتبط را مي توانيم يك صدا پيش ببريم و به كرسي بنشانيم. اگر در جلسات مشترك از 

معدن را بدهيد بعنوان نماينده شما در مجلس سخنگوي يخش معدن دعوت و آگاهي در بخش  رااستان خود مجلس نماينده 
  خواهد بود و از منافع شما حمايت خواهد كرد.

اساسنامه خانه معدن ايران، اساسنامه تيپ اتاق است و مشكلي نداريم در مورد حدود اختيارات هم در انتهاصحبت خواهد 
  شد.

آگاهي از بخش معدن مي توانند از  براي ) مسئولين دولتي در صورت درخواست2و معدن  نف) ص1ذينفعان خانه معدن: 
  اعضا بصورت ارائه گزارش جالبي استفاده كنند. نظرات

آقاي رسولي از استان قم: دوستان از استانهاي مشكل دار صحبت كردند. استان قم شهر حوزوي است و مشكلات بسياري 
رياست سازمان صنعت، معدن و تجارت، نظام مهندسي  كه حتي با وجود حضور جنابعالي و مجمع انتخابات پس از برگزاري

داشته ايم وليكن انجام شده بود، مشكلات عديده اي توسط بعضي اشخاص براي بهم زدن اين انتخابات قم اتاق نماينده معدن، 
عوت خانه معدن از طريق حضور در جلسات استانداري، منابع بدنبال گرفتن حق بهره برداران همچنان پيگير بوده ايم و د

  طبيعي و غيره داشته ايم.
  آقاي دكتر لاريجاني بدهيد.دفتر آقاي مهندس حميدي: گزارش خود را حتماً براي 

مكرر، كميته صنعت و معدن، جلسات اتاق  24شوراي همفكري استان، شوراي حل اختلاف ماده آقاي مهندس رسولي: 
حتي با وجود نبودن كميسيون معدن اتاق ده برنامه سه دقيقه اي در شبكه تلويزيوني استاني داشته ايم. جلسات  بازرگاني

استان قم، مواد معدني آهك و نمك است  در متعدد با استاندار، منابع طبيعي و مسئولين استاني داشته ايم. با وجود اينكه
تسهيلات، ماشين آلات و پشتيباني از معدن نمك آبي استان توسط خانه  معادن كلا آهن هم افزوده شده. حمايت از دريافت

معدن انجام شده. مشاركت در برگزاري روز معدن، روز صنعت و معدن، معدنكاري سبز و بازسازي يكي از معادن را با 
ي در استان با همكاري منابع طبيعي انجام خواهيم داد. با وجود مرغداريهاي زياد و مشكل محدوده مرغداري، پيگير

  حمايت خانه معدن ايران و انعكاس مشكلات به مصارف معدني و پيگيري ايشان و درخواست دريافت نظر استاني بدهند.
ند وليكن پس از ههيئت رئيسه را مي خواكانديداي حضور در وقتي انتخابات خانه معدن استانها تشكيل مي شود همگي 

هنوز در عضوگيري مشكل م پيگيريها و كارهاي انجام شده حضور هيچگونه همكاري را ندارند. عليرغ
  كلاسهاي آموزشي ماشين آلات را استقبال خواهيم كرد. داريم.



هنوز در مرحله شناسايي و مذاكره با نمايندگان استان  :نماينده خانه معدن در استان خراسان جنوبيآقاي مهندس باقري 
متأسفانه اطلاع از وجود معادن دادند و . معمولاً چالش ها زماني بين ارگانها و مسئولين استان پيش خواهد آمد كه يمهست

در استانهاي جديد التأسيس است و هنوز چالش هاي زياد در منابع  و اينكه ازدر استان خراسان جنوبي بدليل دورافتادگي 
ذيربط هنوز بوجود نيامده و هنوز معدنكار هم تنها در مرحله اكتشافي  راث فرهنگي و ارگانهاييطبيعي، محيط زيست، م

گرافيت، منيزيت، كروميت و مس قلعه زري از معادن بوده و از ساير استانها معدنكاراني به اين استان مراجعه كرده اند.
و داده شده سان جنوبي تصميمات كشوري به نوعي شده كه شهرستان طبس به استان خرا اخيراً تاريخي اين استان است.

 و چون عرصه تحت الحفاظت استانداري استان زياد شدههم جزء اين استان گرديده  معادن زغالسنگ طبسبهمين دليل 
هره برداران معادن قديمي را تحت پوشش خود قرار دهد. از تجربيات دوستان و نمايندگان خانه معدن بهنوز نتوانسته 

  كيل خانه معدن را با نشست هاي مختلف در استان به سرانجام خواهم رساند.استانها استفاده كردم و كار تش
آقاي مهندس حميدي: با وجود فعاليتهاي هميشگي شما بعنوان يك عضو قديمي خانه معدن ايران، ايمان داريم، كه خانه 

  معدن استان خراسان جنوبي را فعال نماييد.
لرستان، باتوجه به دريافت نامه موافقت تشكيل خانه معدن كه اخيراً انجام آقاي محمدمهدي ملكي نماينده خانه معدن استان 

  شده از جلسه دريافت اطلاعات كرده و انشاءاله در تشكيل خانه معدن توسط ايشان قرار خواهد گرفت.
خانه معدن تهران و البرز هستيم.  نماينده شن و ماسه و متقاضي نمايندگيؤسس و بعنوان هيئت مآقاي مهندس يوسفيان: 

  انشاء اله بزودي تاريخ برگزاري مجمع انتخابات مشخص خواهيم كرد.
آقاي افضلي پور از استان يزد: اولين خانه معدن كشور كه ابتدا از نمايندگي استانهاي يزد، هرمزگان و سيستان و 

و بهبود زمينه فعاليت معدني بوده و سپس شرح بلوچستان بوده اند، فلسفه شكل گيري خانه معدن اين استان، رشد 
  مختصري از فعاليتهاي خود را در استان اعلام نمودند.

نماينده بهره  55من جمله در بخش آموزش با همكاري سازمان فني و حرفه اي كلاسهاي آموزشي آتشباري با حضور 
گسترش داد. مطمئناً مشكلات درابتدا زياد  يبردار انجام شد، كه اين كارها ميتوان با همكاري ساير بخش هاي آموزش

است، در بخش تشكيلات، سازماني، الگويي براي نتيجه گيري بهتر، در بخش معادن سنگ تزئيني، كميته پيمانكاران مواد 
عضو هستند و رؤساي  33، سنگ ساختماني عضو 11، پيمانكار عضو17، لاشه آهكي  اعضاءاز بين فلزي و فرآوري 
نفر عضو هيئت رئيسه خانه معدن يزد را تشكيل مي دهند يعني از همه  5هستند و  رئيسههيئت  هر كميته، عضو

  گروهها، عضو هيئت رئيسه هستند.



آقاي مهندس حميدي: اين استان بعد از نمايندگي سه استان، بارها و بارها مخالفان زيادي در استان با مخالفت با آقاي افضلي 
، وليكن با وجود داشتن هيچگونه مزايا براي ايشان، پابرجا ايستادند و پيگير دا نمودنپور درخواست جابجايي ايشان ر

همه مسئولين استان در جلسات خود ابتدا خانه معدن يزد را براي مشورت و اظهارنظر حضور كارها بودند به نحوي كه 
  يابند.

ادن در استان خراسان رضوي صحبت كردند. آقاي هاديان: دررابطه به مشكلات محلي از شعبه دادگستري ويژه براي مع
درمورد آموزش ماشين آلات معدن شركت تيراژه در سوله خود با ماشين آلات معدني آموزش برگزار كرده، استانداري 
خراسان رضوي، چندين واحد معدني دارد كه يك نفر عضو هيئت رئيسه، از فولاد يك نفر، از دانشگاه يك نفر و آقاي 

  ع معدني در هيئت رئيسه حضور داريم.هاديان از صناي
آقاي مهندس حميدي: از شوراي سياست گذاري خانه معدن صحبت كردند و اعلام شد كه از هر گروه آهن، سرب 
وروي، زغال، نسوز، حفاري ، دانشگاه، نظام مهندسي و .... تقاضا شد كه يك نفر بعنوان رؤساي كميسيون در جلسات 

داشته باشند و اين گونه هر ماه يكبار جلسات اين شورا در برنامه ريزيهاي خانه معدن شوراي سياست گذاري حضور 
  مورد استفاده قرار مي گيرند.  Think Tankاستان اثرگذار هستند و بعبارتي بعنوان

. از و ..اطلاعات مربوط به خانه معدن استانها، گزارشات جلسات، عملكرد نماينده خانه معدن اردبيل درخواست نموده 
  طريق ايميل به سايرين اطلاع رساني شود.

اتاق فكري با سازمان صنعت، معدن و تجارت استان و نظام مهندسي معدن استانها تشكيل داديم و استراتژي سپس افزود: 
اختلاف خواسته ايم كه موارد حل سال آينده در حال تدوين هستيم. از همكاران جلسات شوراي  200بخش معدن با نگاه 

  مطروحه در جلسات ابتدا بين فعالين معدن حاضر در جلسه مطرح و نظرسنجي و با آگاهي در جلسات حضور يابيم.
پيشنهاد تشكيل شعبه ويژه قضايي در بخش معدن شده كه از دعواهاي محلي جلوگيري شود.كتابخانه فني، ويژه معدن 

ا تشكيلات حرفه اي انجام داده ايم، با آقاي حقيقت گو تهيه نموده ايم. تشكل ها ويژه در حيطه معدن و صنايع معدني ب
  نماينده اردبيل تشكيل داده ايم.

آقاي مهندس حميدي: ضمن جمع بندي موارد جلسه، از جلسات با مركز آمار ايران صحبت كردندكه اگر آمار و 
سايت خانه معدن ايران به  ضمناً ازتصميم گيري بهتري خواهيم داشت، مسلماً اطلاعات بهتري در دست داشته باشيم، 

  .هم براي دريافت آخرين اطلاعات و اخبار روز معدن استفاده نمائيد  www.iranminehouse.irنشاني 
   
   


